
 فقدان عمه، عمو، دایی، خاله 
در کنار تک فرزندی

یادم می آید بچه که بودم وقتی دایی ام به خانه ما 
سر می زد ذوق داشتم که من را با موتور ببرد بیرون 
یک دوری بزنیم و برگردیم. من دایی ام را با آن عشق 
دوست داشتم. سه خاله داش��تم و وقتی قرار بود به 
خانه یکی از آنها برای میهمانی برویم کلی خوشحال 
بودم که ب��ا دخترخاله ه��ا و پس��رخاله ها و دختر 

دایی هایم مشغولِ باز ی های کودکانه  می شویم.
از آن زمان تا به حال حدود 20 تا 25 سال می گذرد 
و ارتباط چندانی نه با خاله و عمه و عمو و دایی دارم 
نه با فرزندان آنها. یا از دنیا رفته اند یا فرصتی نیست 
که ارتباطی داشته باشیم. اما خاطرات خوش آن ایام 
هنوز در ذهنم هس��ت. یادم هست یکی از دوستانم 
وقتی با پدر و مادرش دعوا می شد اولین جایی که پناه 

می آورد خانه خاله اش بود.
در اخبار آمده بود که 33 درص��د از خانواده های 
ایران��ی تک فرزند هس��تند. همچنی��ن میانگین 
فرزندآوری خانواده های ایرانی از 6.4 در سال 1368 
به 1.8 رسیده است. در کنار آن 3 میلیون زوج نابارور 
در کشور وجود دارد که با فرض باروری آنها- با وجود 
هزینه های بالای درمان- صاحب حداقل یک فرزند 
خواهند شد و فرزند دیگری نخواهند داشت. همه 
این موارد حاکی از آن اس��ت که ع��اوه بر کاهش 
جمعیت و تغییر ابعاد و س��ایز خانواده، برای نسل 
بعدی حامیان درجه دو اف��راد )اقوامی چون؛ خاله، 
عمه، عمو و دایی( نیز وجود نخواهند داشت. وظیفه 
و نقش اصلی ای��ن حامیان درج��ه دو در کودکی، 
به وجود آوردن انواع احساسات مثبت مانند؛ تجربه 
در کنار افراد مش��ابه خانواده خود بودن، خاطرات و 
تجارب مثبت حاصل از بازی کردن با پسرعموها و ... 
و در بزرگسالی به عنوان حامی، مشاور یا یک دوست 
است. ش��اید در زندگی امروز، بچه ها به شوهرعمه، 
شوهرخاله یا ش��وهر دوس��تمان بگویند عمو و به 
دوستمان بگویند خاله. اما هیچ یک نقش و حمایت 

اصلی لقب هایشان را ایفا نمی کنند و نخواهند کرد.
در هرحال یک س��وم جامعه تک فرزند هستند 
و مش��کات اقتص��ادی و اجتماع��ی و رفاهی مانع 
فرزندآوری بیش��تر خانواده ها ش��ده و وجود فرزند 
دوم و س��وم برای آنها منتفی است. نسل بعدی این 
خانواده ها نیاز به حامی دارن��د. نیاز به حمایت های 
معنوی و عاطفی که می تواند که در کودکی به رشد 
عاطفی و شخصیتی آنها کمک کرده و در بزرگسالی 
آنها را همچنان با کمک های معنوی و دوستانه -ولو 

اندک- همراهی کند.

مدیرکل محیط زیست استان تهران:

صنایع تهران، نیمه شب ها پایش می شوند
ش�هروند| صنایع تهران، نیمه شب ها پایش 
می شوند. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
تهران باحضوردرعملیات گشت و کنترل شبانه 
صنایع اس��تان تهران از آغاز طرح پایش شبانه و 
برخورد قاطع با صنایع آلاینده و متخلف درسطح 

استان تهران خبر داد. 
به گزارش س��ایت اطاع رسانی محیط زیست 
استان تهران )س��امات( محمدهادی حیدرزاده 
درجریان حضور خود در عملیات گش��ت شبانه 
صنایع اس��تان که چهارشنبه شب گذشته انجام 
ش��د، گفت:  گش��ت ش��بانه اداره کل حفاظت 
محیط زیس��ت اس��تان تهران با توجه به افزایش 
می��زان آلاینده ه��ا براس��اس برنامه ریزی جامع 

وهدفمند از ششم دی ماه آغاز شده است. 
او با اشاره به این که هدف اصلی اجرای این طرح 
بررسی و رصد کیفی زیست محیطی صنایع استان 
و انجام اصاحات لازم است، ادامه داد: طی گشت 
و پایش های ش��بانه در محورهای مختلف وضع 
آلایندگی صنای��ع در 7 محور صنعت��ی اصلی و 
5محورمکانی فرعی مورد پایش اکیپ های گشت 
و کنترل اداره کل حفاظت محیط زیست استان 

تهران قرار می گیرد. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران 
ادامه داد: براساس گزارش های مردمی، بسیاری از 
صنایع و واحدها بعد از ساعت رسمی کاری و اداری 
از استانداردهای زیست محیطی در بحث آلودگی 
هوا، پس��اب صنعتی و حتی رهاسازی پسماند و 

تخلیه نخاله ها خارج می شوند. 
حیدرزاده با بیان این که بسیاری ازاین واحدهای 
صنعتی با تصورعدم کنترل و پایش های ش��بانه 
زیست محیطی سیستم فیلتراسیون را خاموش 
می کنند، گفت: این صنایع بیشتر با هدف افزایش 
ظرفیت تولید و کاهش هزینه های جاری، اقدام 
به آسیب و لطمات جبران ناپذیر به محیط زیست 

می کنند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران 
در تشریح بیش��تری ازچگونگی اجرای این طرح 
هم گفت: طرح پای��ش صنایع اس��تان تهران تا 
پایان اسفندماه ادامه خواهد داشت و در چند فاز و 

ساعات مختلف شبانه روز به اجرا در می آید. 
او در ادامه حضور خود در عملیات گشت شبانه 
صنایع و در محل یکی از این واحدها، هم گفت: در 
این بازدیدها وضع خروجی پساب، فیلتراسیون، 
سیس��تم پای��ش آنای��ن، مدیریت پس��ماند و 
خوداظهاری واحدهای مورد بررسی قرار گرفت که 
بعضا با توجه به عدم رعایت الزامات زیست محیطی 
من جمله خاموش کردن فیلترها یا رهاس��ازی 
پس��اب به اراضی مجاور اخطارهای لازم داده شد 

و بعضی از مدیران این واحدها فراخوانده شدند. 

شهرداری تهران 2طبقه از بازار موبایل را تخریب کرد

کار علاءالدین تمام شد

وزیر آموزش و پرورش در یک قدمی استیضاح
  سبحانی نیا، عضو هیأت رئیسه مجلس: هنوز نامه ای مبنی بر طرح استیضاح به هیأت رئیسه نرسیده است
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شیده لالمی| 2طبقه از پاس��اژ عاءالدین، یکی از 
معروف ترین بازارهای موبایل ایران دیروز مقابل چشمان 
گریان مغازه داران و فروش��ندگان موبایل تخریب شد. 
مسئولان تعداد مغازه هایی که در این عملیات تخریب 

شده را حدود 200 مغازه اعام کرده اند.
پس از ماه ها کش��مکش، کلی سفارش، شکایت و 
تجدیدنظر، پرونده تخلفات ساختمانی بازارِ موبایل 
عاءالدین دیروز سرانجام بسته شد. ماموران تخریب 
ش��هرداری تهران عملیات تخریب را از س��اعت یک  
بامداد آغاز کردن��د. طبقه منفی 3 چن��د روز پیش 
تخریب شده بود، دیروز اما نوبت به آخرین طبقه این 
پاساژ رسید. ساعت از نیمه شب گذشته بود و بامداد 
جمعه آغاز ش��ده بود که ماموران تخریب شهرداری 
منطقه 11 رس��یدند. خیلی ه��ا باور نداش��تند که 
هفتمین طبقه بازار عاءالدین فرو بریزد. همه منتظر 
بودند تلفنی، سفارش��ی و دس��توری در نهایت کارِ 
تخریب را متوقف کند اما ماموران تخریب شهرداری 
تهران کرکره یک��ی از مغازه ها و ویترین��ش را خورد 
کردند و عملیات تخریب طبقه هفتم از همین نقطه 
آغاز شد. هنگام تخریب آخرین طبقه پاساژ عاءالدین 
مام��وران تنها نبودن��د پیش از آن ک��ه آنها عملیات 
تخریب را آغاز کنند مغازه داران، آنها که باور نداشتند 
این طبقه تخریب ش��ود مقاب��ل کرکره های پایین 
کشیده شده مغازه هایش��ان منتظر بودند تا اعتراض 
کنند. اعتراض آنها با الله اکبر گفتن هایشان شروع شد 
اما دقایقی بعد با حضور ماموران ناجا به پایان رسید و 
آنها با چشمانی اشکبار که تصاویرش را عکاس   ها ثبت 
کردند ویرانی مغازه هایشان را به تماشا نشستند. آنها 
می گفتند مالک پاساژ عاءالدین زمان اجاره دادن این 
مغازه ها به آنها اطمینان داده بوده که می توانند بدون 

مشکل کار کنند. 
 بحث تخریب طبقات منفی 3 و 7 پاساژ عاءالدین 
بحث دیروز و امروز نیس��ت. از یک سال پیش پرونده 
تخلفات این پاساژ به جریان افتاد و شورای شهر تهران 
هم در آخرین مصوباتش یک ماه به شهرداری تهران 
فرصت داد تا رأی کمیس��یون م��اده 100 را درباره 
این پاس��اژ که 18 س��ال پس از آغاز ب��ه کارش هنوز 

پایان کار ندارد اجرا کند. از دوش��نبه هفته گذش��ته 
تخلیه مغازه ها در طبقاتی که باید تخریب می شدند، 
آغاز شد. واقعیت این است که شهرداری تهران برای 
اجرای حکم کمیس��یون م��اده 100 و تخریب این 
طبقات و برخورد با تخلفات آشکار مالک بازار بزرگ 
عاءالدین، فش��ار س��نگینی را تحمل کرد. آن قدر 
که خیلی ها می گفتند محمدباقر قالیباف، ش��هردار 
تهران دیگر تلفن ها را جواب نمی داده است تا اجرای 
این حکم تمام ش��ود. هر چه بود پیگیری ها و پس از 
آن تلفن ها و س��فارش ها هم در نهایت کارساز نشد و 
حکم کمیسیون ماده 100 که در مراجع قضایی دیگر 
هم تأیید شده بود به اجرا درآمد. جدا از بحث تخلفات 
مالک پاس��اژ عاءالدین در ساخت یک طبقه اضافی 
)طبقه هفتم( و تبدیل یکی از پارکینگ ها به طبقات 
تج��اری )پارکینگ منفی 3( آن طور که مس��ئولان 
شهرداری تهران می گویند، این پاساژ 18 سال پس از 

فعالیتش هنوز پایان کار ندارد.
ش��هرام گیل آبادی، مدیر مرکز ارتباطات و روابط 
بین الملل شهرداری تهران در این باره به ایسنا گفت: 

»مالک این پاساژ در توافقی تعهد کرده بود از ابتدای 
ساخت در 18 س��ال پیش پارکینگ لازم را در پاک 
دیگری تأمین کند که این تعهد را اجرایی نکرده است. 
توافقی در  سال 85 بین شهرداری و مالک بوده مبنی 
بر این که در صورت فضای پارکینگ منفی 3 در خارج 
از محدوده پاساژ شهرداری به مالک مجوز بهره برداری 
تجاری از طبقه منفی 3 را می دهد از آن جا که مالک 
به توافق عمل نکرده عاوه ب��ر آن طبقه منفی 3 و 7 
را به صورت غیرقانونی تجاری کرده، در نتیجه توافق 
ملغی شده و کار تخریب آغاز ش��ده است. این پاساژ 
پایان کار ندارد و براس��اس بند 14 ماده 55 مقررات 
ملی س��اختمان، این بنا حکم قانونی دریافت کرده و 
ش��هرداری موظف به اجرای این حکم بود. تخریب 
طبقه 7 عاءالدین رأی کمیس��یون م��اده 7 را هم 
داشت.« به گفته او در هر س��اعت 6400 نفر در این 
پاساژ تردد می کنند و به رغم این تراکم بالای جمعیتی 
این پاس��اژ حداقل ایمنی های لازم را ندارد و سازمان 
آتش نشانی بارها اعام کرده که این مرکز تجاری یکی 
از کانون های پرخطر و حادثه خیز تهران است و معلوم 

نیست اگر آتش سوزی رخ دهد چند صدنفر جانشان 
را در آن حادثه از دست می دهند. 

پیش از این ش��ورای شهر هم ش��هرداری تهران را 
ملزم به پیگیری تخلفات این پاساژ و برخورد با آن در 
ضرب الاجلی یک ماهه ک��رده بود. ابوالفضل قناعتی، 
عضو هیأت رئیس��ه ش��ورای ش��هر تهران در یکی از 
جلسات علنی ش��ورا گفته بود که حکم کمیسیون 
ماده 100 برای تخریب طبقاتی که خاف س��اخته 
شده اند باید هر چه سریعتر اجرا شود. شهرداری تهران 
دیروز چند روز مانده به این ک��ه مهلت یک ماهه اش 
برای تخریب این طبقات به پایان برس��د، کار را تمام 
کرد. حالا خیلی ها می پرس��ند تکلیف کسبه ای که 
در این طبقات کار می کردند چه می ش��ود؟ به گفته 
قناعتی، مس��ئولیت جبران خس��ارات مغازه داران و 
کسبه این پاس��اژ با مالک آن است که در ساخت این 
طبقات تخلف کرده و مغازه هایش را با علم به این که 
می دانسته چه مشکلی دارد به افراد اجاره داده است. او 
می گوید: »مالک پاساژ باید خسارت همه مغازه دارانی 
که در جریان تخریب این طبقات متضرر می ش��وند 
را پرداخ��ت کند و در این زمینه مس��ئولیتی متوجه 
ش��هرداری تهران نیست. چون پیشتر به مالک پاساژ 
و همچنین کسبه اعام ش��ده بود که این حکم اجرا 
خواهد شد.« قناعتی پیش از این خسارت وارده به این 
مغازه داران را حدود 50 میلیارد تومان برآورد کرده بود.

 چنانکه قناعتی می گوید پاساژ عاءالدین به دلیل 
نقض ضوابط ایمنی بارها از سازمان آتش نشانی تذکر 
گرفته و حتی زمانی بحث این بوده که این پاساژ را تا 
زمان رفع این مش��کات و استاندارد س��ازی پلمب 
کنند. حالا هرچه هست از دیروز به بعد آسمان طبقه 
هفتم پاساژ عاءالدین آزاد ش��ده اما تازه گرفتاری و 
سردرگمی مغازه دارانی که مغازه هایشان را در جریان 
اجرای قانون و تخریب طبقات خاف پاساژ عاءالدین 
از دست داده اند آغاز شده است. در این میان اما برگ 
برنده این پرونده پرچالش و پرحاش��یه در دس��تان 
شهرداری تهران است. برای شهرداری تهران تخریب 
طبقات منفی 3 و هفتم بازار عاءالدین آنقدرها هم که 

به نظر می رسد ساده نبوده است. 

ش�هروند| هن��وز معلوم نیس��ت، ول��ی محتمل 
اس��ت؛ اس��تیضاح. این بار نوبت علی اصغ��ر فانی، وزیر 
آموزش و پرورش اس��ت. حالا و بعد از اس��تیضاح وزیر 
علوم در مرداد گذش��ته، دوب��اره 60 نماینده مجلس از 
اس��تیضاح وزیر علوم دم می زنند. ماجرا از هفته پیش 
ش��روع ش��د. وقتی موس��وی نژاد، نماینده دشتستان 
درخواس��ت تع��دادی از نمایندگان برای اس��تیضاح 
وزیر آموزش و پ��رورش را اعام کرد. بع��د از آن بود که 
علی لاریجانی، رئیس مجل��س به امضاکنندگان طرح 
استیضاح وزیر آموزش و پرورش توصیه کرد که پیش 
از اعام وصول این اس��تیضاح در جلسه علنی مجلس، 
در جلس��ه ای با علی اصغر فانی، نگرانی های خود را با او 
در میان بگذارند. حالا و بعد از گذش��ت پن��ج روز از این 
توصیه، این جلس��ه هنوز برگزار نش��ده و نمایندگان 
امضاکننده طرح استیضاح وزیر آموزش و پرورش هنوز 
بر سر حرفشانند. آنها حالا 17 محور را به عنوان دلایل 
شان برای اس��تیضاح فانی اعام کرده اند؛ محورهایی 
مانند انتصاب مدیران سیاس��ی و ناکارآمد در آموزش 
و پ��رورش، اجرا نکردن قانون اس��تخدام مربیان پیش 
 دبستانی و مربیان نهضت سوادآموزی، برگشت به  کار 
نیروهای بازنشس��ته، توجه نکردن به بیمه  های درمان 
و تکمیل��ی فرهنگیان، توجه نکردن ب��ه حوزه تربیتی 
دانش آم��وزان، س��وء مدیری��ت در حوزه های مختلف 
آموزش و پرورش و محقق نشدن مطالبات   فرهنگیان. 

آن طور که به نظر می رس��د این 60 نفر بر استیضاح 
وزیر آموزش و پرورش اص��رار دارند و چندان عاقه ای 
هم به برگزاری جلس��ه با فانی ندارن��د چرا که به گفته 
خودشان »از برگزاری جلسه با او و شنیدن پاسخ هایش، 
قانع نش��ده اند.« اما ب��ا وجود ای��ن اص��رار، آنطور که 
اعضای هیأت رئیسه مجلس مانند حسین سبحانی نیا 
می گویند، هنوز نامه ای مبنی بر طرح اس��تیضاح وزیر 

آم��وزش و پرورش به هیأت رئیس��ه نرس��یده اما »این 
طرح از سوی بعضی نمایندگان در مجلس کلید خورده 

است.« 
امضاکنندگان طرح استیضاح وزیر آموزش و پرورش 
اما هنوز بر س��ر حرفش��انند. جبار کوچکی نژاد، عضو 
کمیس��یون آم��وزش مجل��س دراین ب��اره می گوید: 
»آم��وزش و پ��رورش چهار ه��زار  میلی��ارد تومان به 
فرهنگیان بده��ی دارد و این مورد اص��رار نمایندگان 
مجلس مبن��ی بر اس��تیضاح وزیر را به همراه داش��ته 
اس��ت.« او مش��کل پرداخت حقوق حق التدریسی ها، 
پرداخت نکردن سرانه واحدهای آموزشی، حمل ونقل 
دانش آموزان اس��تثنایی و مدارس روس��تایی را بخش 
دیگری از مشکاتی می داند که باعث شده نمایندگان 
مجلس شورای اس��امی بار دیگر طرح استیضاح وزیر 

آموزش و پرورش را مطرح کنند.
به گفته او امضاکنندگان طرح اس��تیضاح وزیر علوم 

با هیأت رئیس��ه دراین باره وارد مذاکره شده اند: »هنوز 
استیضاح وزیر توسط هیأت رئیسه اعام وصول نشده 
و عرف این اس��ت که ابت��دا مذاکراتی ص��ورت گیرد تا 
نمایندگان قانع ش��ده و از اس��تیضاح انصراف دهند یا 
این که وزیر تعهداتی داده و در جهت بعضی اصاحات 
تاش کن��د.« او ادام��ه می دهد: »از جمل��ه این موارد 
طرح رتبه بندی فرهنگیان بود که طرح دو فوریتی آن  
سال گذشته در مجلس مطرح و با مخالفت نمایندگان 
مواجه شد. صرفنظر از این که دولت و مجلس باید توجه 
ویژه ای به رفع مش��کات این وزارتخانه داشته باشند، 
وزیر هم باید مسائل را مطرح کرده و حرف های خود را 
بزند. نمایندگان موافق استیضاح وزیر آموزش و پرورش 
معتقدند که وزی��ر به وظایف خود عم��ل نمی کند؛ به 

همین دلیل دست به استیضاح زده اند.«
این اولین بار نیست که وزیر آموزش و پرورش تا  لبه 
استیضاح می رود و برمی گردد. نخستین بار فروردین 

امس��ال بود که فانی برای پاسخگویی به پرسش درباره 
علت سیاسی بودن انتصابات مدیران آموزش و پرورش 
و بکارگیری افرادی که در س��نین بازنشس��تگی قرار 
دارند که مهرداد بذرپاش، نماینده ته��ران طرح کرده 
بود به مجلس رف��ت و ب��ا 71 رأی مواف��ق، 115 رأی 
مخال��ف و 11 رأی ممتن��ع از 202نماینده، چهارمین 
کارت زرد دولت یازدهم را دریافت ک��رد. بعد از آن بود 
که نمایندگان مجلس اعام کردن��د که 92 امضا برای 
استیضاح او جمع کرده اند؛ هرچند این طرح هیچ وقت 
به نتیجه نرسید و نمایندگان بیشتر مشغول استیضاح 
وزیر علوم ش��دند تا وزیر آموزش و پرورش. بعد از آن و 
در مرداد گذش��ته بود که مهدی موسوی نژاد، نماینده 
مردم دشتس��تان در مجلس دوب��اره از 30 امضا برای 
اس��تیضاح وزیر آموزش و پرورش خب��ر داد و گفت این 
طرح به زودی تقدیم هیأت رئیسه می شود. در آن زمان 
مباحث پرورش��ی و اجرا نکردن طرح تحول آموزشی 
از دلایل اس��تیضاح وزیر اعام شده بود که آن هم البته 
به نتیجه نرس��ید. حالا این برای س��ومین بار است که 
وزی��ر آموزش و پ��رورش در صورت اع��ام وصول نامه 
اس��تیضاحش در مجلس باید خود را برای پاسخگویی 
آماده کند. این موضوع ام��ا مخالفانی را هم در مجلس 
به ویژه در کمیس��یون آموزش مجل��س دارد. عطاالله 
س��لطاني صبور، رئیس کمیته آموزش و پرورش یکی 
از مخالفان اس��تیضاح وزیر آموزش و پرورش اس��ت. او 
دراین باره گفته اس��ت: »آقای فانی از جنس آموزش و 
پرورش است و بیش از هرکس دیگری آن را می شناسد 
و به نظرمن اس��تیضاح مش��کل را حل نمی کند چون 
برخی از مواردی که استیضاح کننده ها اعام می کنند 
مربوط به تغییر نظام آموزش��ی است و ربطی به ایشان 
ندارد و بخشی هم بودجه نیاز دارد که در این زمینه هم 

دولت باید اقدامی انجام  بدهد.« 

زاویه دید

خبر

یادداشت

چند متر تعلیق  

تاریخ نش��ان داده است که گویا هر قوم و قبیله ای 
دوس��ت دارد که مدام در گوش هم قط��اران خود از 
ویژگی های مثبتش حرف بزن��د و در زیر آوار هجوم 
حجم ش��دیدی از ویژگی های مثبت، سیاهی های 
خود را پنهان کند و نبیند و خودش را گول بزند که 
ما فخر عالمیم و رب النوع »ش��رافت«، »صداقت«، 
»خیرخواهی«، »نوعدوستی«، »ایثار«، »صداقت«، 
»پش��توانه تاریخی« و ویژگی هایی از این دس��ت. 
»مهمان نوازی« هم از آن دست ویژگی هایی است که 
در لیست افتخارات هر ایرانی جای دارد و ما ایرانی ها 
مدام به این »مهمان نوازی« خود می بالیم. اما دقیق 
که می ش��وی انگاری این »مهمان نوازی« تعریفی 
خاص دارد. واژه »مهمان« در لغت »مهمان نوازی« 
گویی منحصر به کس��انی اس��ت که ما خودمان را 
نس��بت به آن ها دس��ت پایین تر ف��رض می کنیم؛ 
یعنی بیش��تر »مهمان نوازی«مان ب��رای دیگرانی 
است که فکر می کنیم از ما بهترند. اگرنه چه بسیار 
دیده ایم و شنیده ایم که در همین ایران خودمان سفر 
کردیم و چون لهجه مان به لهجه شهر مقصد نخورده، 
قیمت ها بالاتر رفته و کرایه های بیش��تر شده است. 
حالا اگر باورش برایمان س��خت است که آن طورها 
هم که باید »مهمان نواز« نیستیم، تنها کافی است 
که افاغنه را در ذهنمان مجسم کنیم. مردمی شریف 
که بی اختیار و از س��ر ناچاری در برهه های مختلف 
زندگانی شان مجبور ش��ده اند تا برای فرار از جهالت 
طالبان و زورمندان افغانستان به ایران مهاجرت کنند. 
این پناه جویان که بسیاری شان در کشور خود مقام 
و منصب و احترامی داشته اند، به راحتی می توانند تا 
با بازنمایی زندگی رسمی و روزمره شان در ایران بت 
»مهمان نوازی« ایرانی را تکه تکه کنند و پیش چشم 
ما سخن از بخش »نژادپرستانه« رفتار ایرانی بزنند. 
شاید زیاد نیازی به قلم فرسایی نیست که چه بر سر 
افاغنه آمده که این جماعت آن قدر زیادند که ما هر 
روز بخشی از زیست روزمره مان را با آن ها می گذرانیم 
و زندگیم��ان با زندگی این پناه جوی��ان گره خورده 
است. ش��اید نیم نگاهی به آمارها بد نباشد؛ هرچند 
آمارها در ایران  غریب، پراکنده و عجیبند و در مسأله 
افاغنه که هم بدتر و ناموزون تر. اما روایت ها از حضور 
یک تا چهار میلیون پناهجوی افغانی خبر می دهد: 
حدود نهصد هزار نفر تا یک میلیون نفر افغانی رسمی 
)دارای کارت اقام��ت( و چیزی بی��ش از 2 میلیون 
جمعیت غیررس��می و این یعنی چیزی در حدود 
4 درصد از جمعیت این کشور. نکته قابل تأمل در این 
آمار این است که چیزی بیش از دو برابر افراد رسمی، 
مهاجر غیررسمی در ایران ساکنند. طبق برخی دیگر 
از آمارها نیز 6 درصد بازار نیروی کار ایران متعلق به 
همین جماعت افاغنه اس��ت. همین س��هم عظیم 
افاغنه در ایران باعث شده است که ایران سالیان سال 
بعد از پاکس��تان، دومین کش��ور پناهنده پذیر دنیا 
باش��د. عجیب تر آن که هنوز که هنوز است، قوانین 
منسجم و پایداری برای نظم دهی به این حجم بزرگ 
جمعیتی وجود نداشته و گاه جسته و گریخته تنها 
طرح های ضربتی برای اخراج آن ها از ایران مطرح و 
پیاده سازی می شود. به این شیوه است که افاغنه هم 
از منظر قانون و دولت تحت فشارند و هم در نسبتی 
بزرگ تر، وحشتناک تر و مهم تر از طرف جامعه ایرانی.

جالب ت��ر آن که م��ا خودم��ان ملت��ی رنجدیده 
هستیم؛ همه ما دیده ایم و ش��نیده ایم و خوانده ایم 
که ایرانی ها در اروپا و آمریکا چه رنج ها که کشیده اند 
و چ��ه تحقیرها که ش��دند و راه دور چ��را تا همین 
چند س��ال پیش انگشت نگاری از مس��افران ایرانی 
در فرودگاه های کشورهای همسایه امری مرسوم و 
عادی شده بود. حال کجای کار می لنگد که چنین 
مردمی که خود رنج تحقیر نژادی را سال هاست که 
به دوش می کشند، با مهاجران و پناهجویان افغانی 
چنین به ستیزه برخاس��تند، از کمترینش که خود 
واژه »افغانی« است، تا بزرگترش که اجبار به کارهای 
پس��ت و با قیمت پایین اس��ت؛ از دور نگه داش��تن 
فرزندانمان از آن ها ت��ا محروم کردن فرزندان همان 
اکثریت غیررس��می افاغنه از تحصیل در ایران. در و 
دیوار امن خانه های اکثر ایرانی ها ش��اهدی محکم 
اس��ت بر مظلومیت آن هایی که روایت رنجش��ان را 
می ش��ود در ساخته ش��دن تار و پود همان خانه ها 

خواند. 
فیلم ش��ریف »چند متر مکعب عشق« که این 
روزها میهمان لیس��ت اکران سینماهای کشور 
اس��ت، روایت رنج این مردمان در تعلیق اس��ت؛ 
داستان عش��قی بی مرز و صمیمی بین دختری 
افغانی و پسری ایرانی. اما در پس پرده  این عشق 
روایتی دیگر پنهان شده است: تعلیق یا به تعبیری 
جامعه شناسانه نگه داشتن در »وضعیت استثناء«. 
افاغنه  ایران همیشه در تاریخ در تعلیق بودند. در 
دوران سازندگی که نیاز مبرم به کارگر ارزان قیمت 
بود، همه  افاغنه به رسمیت شناخته می شدند و پیر 
و جوان، زن و مرد، کودک و بزرگ، فرقی نمی کرد، 
همه به کار مشغول بودند تا ایران را بسازند؛ آنچه به 
تعلیق درآمد قانون بود برای استثمار. اما بعد از آن، 
حق »حق داشتن« هم از این مهاجران سلب شد. 
این فیلم روایت همین وضع استثناست. بازنمایی 
هوشمندانه اقش��ار مختلف از دکتر گرفته تا آدم 
عادی که همگی حالا در یک نقش )نقش کارگر( 
باید از صبح تا ش��ب سخت ترین کارها را بکنند و 
زیر نگاه تحقیرآمیز ایرانی، مدام در هراس قانون 
روزگار به س��ر کنند. بدین گونه گویی عش��ق بی 
مرز میان یک ایرانی و افغانی، خود استعاره ایست 
برای دعوت به صلح؛ استعاره ای برای تعلیق مساله 
»نژاد«. روایت منس��جم، موس��یقی بجا، تدوین 
دلچسب، بازی های خوب و قاب های هنرمندانه 
باعث شده است تا در نهایت فیلمبرادران محمودی 
فیلمی دیدنی باشد که تلنگری جدی به مخاطب 

ایرانی خود  می زند. 

|  شهره مجمع  | 
|  صابر خسروی   | 

شوراها
زنان

محیط زیست پایان 9 سال ریاست چمران در دومین پارلمان کشور

غلامرضا بصیری پور، رئیس شورایعالی استان ها شد
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست

برنامه ملی کاهش ریزگردها در دست تدوین است
مشاور رئیس سازمان صداوسیما:  

نمایش زنان  با »روبند« در تلویزیون اشتباه بود
شهروند| بصیری پور پس از 9 سال ریاست چمران در شورایعالی 
استان ها برای یک سال به عنوان رئیس دومین پارلمان کشور با رأی 
اکثریت اعضا برگزیده شد.  دوازدهمین اجاس عمومی شورایعالی 
اس��تان ها، پنجش��نبه 11دی برای انتخاب رئیس و هیأت رئیسه 
برگزار ش��د و در پایان رأی گی��ری از می��ان 74 رأی مأخوذه برای 
ریاست شورایعالی اس��تان ها غامرضا بصیری پور رئیس شورای 
شهر خراسان رضوی با 42رأی رئیس شورایعالی استان ها شد. برای 
انتخاب ریاست شورایعالی استان ها غامرضا بصیری پور و مهدی 
چمران کاندیدای ریاست بودند که از بین رأی های مأخوذه 42رأی 

به بصیری پور و 32رأی به مهدی چمران اختصاص یافت. 
پس از رأی گیری یک رأی اضافه اعام شد که با پیشنهاد چمران 
یک رأی از بصیری پور که رأی بیش��تری داشت کم شد،  بنابراین 
در نهایت بصیری پور با 42رأی به عنوان رئیس شورایعالی استان ها 
انتخاب شد. در ادامه این جلس��ه انتخابات هیأت رئیسه انجام شد 
که از میان سه کاندیدای نایب رئیسی ش��ورایعالی استان ها، ایرج 
سلیمان زاده با کسب 35رأی و حسن فریدونی با کسب 34رأی به 
مرحله دوم انتخابات نایب رئیسه راه یافتند که در پایان رأی گیری 
مرحله دوم ایرج س��لیمان زاده، نماینده آذربایجان غربی با کسب 
38رأی برای یک س��ال به عنوان نایب رئیس شورایعالی استان ها 

برگزیده شد. 

ایرن�ا| مع��اون رئیس جمه��وری و رئیس س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت از تدوین برنامه ملی مبارزه با ریزگردها براس��اس 
ش��اخص ها و مقطع اس��تانی خبر داد. معصومه ابتکار در حاشیه 
نشس��ت با مدیران منطق��ه آزاد اروند گفت:  کانون های انتش��ار 
گردو غبار استان خوزستان شناسایی شده و برنامه خاص مبارزه با 
آن در استان خوزستان در دست تدوین است.  او مبارزه با ریزگردها 
را از اولویت های دولت تدبیر و امید و این سازمان اعام کرد و ادامه 
داد:  امید است، این برنامه ها دس��تاوردهای مطلوبی برای استان 

خوزستان داشته باشد.  
رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت گفت: به دلیل اجرای 
طرح های اکتشاف نفت طی سال های گذشته در منطقه هورالعظیم 
برخاف ضوابط ارزیابی زیست محیطی، بخش هایی از این تالاب 
خشک و این منطقه به کانون انتشار گرد و غبار تبدیل شد.  معاون 
رئیس جمهوری ادامه داد:  با هماهنگی با وزارت نفت، دایک های 
نصب ش��ده بر هورالعظیم که مانع ورود آب به این تالاب می شد، 
از ماه گذش��ته برداشته شده و مس��احتی حدود 140 هزار هکتار 
از تالاب ه��ای منطقه تا س��ال آین��ده آبگیری می ش��ود.  معاون 
رئیس جمهوری و رئیس س��ازمان حفاظت محیط زیست افزود: با 
اجرای این طرح یکی از بزرگترین کانون های ریزگردها در منطقه 

و استان خوزستان مرتفع خواهد شد.  

ایلنا| مشاور رئیس سازمان صداوسیما در امور زنان و خانواده با اشاره 
به پخش برنام��ه ای از تلویزیون ک��ه در آن دو زن با پوش��ش نامتعارف 
به عنوان میهمان حضور داشتند، گفت:  نشان دادن چند زن با پوشش 
»روبند« در تلویزیون اشتباه بود.پروین سلیحی در پاسخ به این انتقاد که 
تصویری که از زنان در برنامه های صداوسیما نشان داده می شود با تصویر 
واقعی زن امروز در جامعه تفاوت قابل توجهی دارد؛ گفت: هرچند برنامه ها 
باید منطبق بر نیازهای روز اقشار مختلف جامعه باشد، اما ما نمی توانیم 
همواره خودم��ان را با آنچه در جامعه موجود اس��ت منطبق کنیم؛ زیرا 
رس��انه ملی باید در جهت هدایت افکارعمومی به مسیر درست حرکت 
کند. سلیحی در پاسخ به این پرسش که آیا نشان دادن چند زن با پوشش 
»روبند« که حجاب نا متعارفی در جامعه ماست، دور شدن بیش از اندازه 
صداوسیما از عرف جامعه در حوزه زنان نیس��ت، اظهار کرد: متاسفانه 
برخی آگاهانه یا نا آگاهانه اشتباهاتی را انجام می دهند، این مورد از موارد 
استثنایی بود و ترویج چنین مسائلی از سیاست های سازمان صداوسیما 
نیست. همان طور که به دلیل برخی ضوابط، زن بدحجاب را در تلویزیون 
نشان نمی دهیم، از طرف دیگر هم اعتدال را رعایت می کنیم؛ در تمامی 
این سال ها تنها یک مورد به این شکل پیش آمده است.او با بیان این که 
نشان دادن چند زن با پوشش »روبند« در تلویزیون اشتباه بود، گفت: آن 
برنامه با انتقادات بسیاری روبه رو ش��د، من هم مخالفت خودم را در آن 

زمان نشان دادم و شاید هم کسی که عامل این کار بود، توبیخ شد.
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